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99843 ‐ زکات حبوبات و میوهها و مقدار نصاب آنها

سوال

زکات حبوبات و میوهها چیست و مقدار نصاب آن چقدر است؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

اولا:

زکات در حبوبات و میوهها به اجماع علما واجب است.

ابن قدامه رحمه اله در المغن (۲/۲۹۴) گفته است: «اهل علم بر واجب بودن صدقه (زکات) در گندم، جو، خرما و کشمش

اجماع دارند.».

این را ابن منذر و ابن عبدالبر ذکر کردهاند.

دلیل وجوب زکات در حبوبات و میوهها، فرمایش خداوند متعال است که: وآتُوا حقَّه يوم حصادِه [الأنعام: ۱۴۱] (و حق آن

را روز برداشت، پرداخت کنید).

زکات در حبوبات و میوههای واجب است که پیمانهپذیر (میالپذیر) و قابل ذخیرهسازی باشند، چه خوراک اصل (قوت)

باشند چه نباشند. چنانکه در صحیح بخاری (۱۴۸۳) از عبداله بن عمر رض اله عنهما از پیامبر صل اله علیه وسلم نقل

شده است که فرمودند:

«در آنچه باران یا چشمهها آن را سیراب کردهاند یا خود بهطور طبیع سیراب مشود، زکات آن یدهم است، و آنچه با

زحمت و آبیاری تأمین مشود، زکاتش نیم یدهم است». این حدیث در همۀ محصولات که از زمین بیرون مآیند ‐ خواه

قوت باشند یا نه ‐ عمومیت دارد.

و مسلم (۹۷۹) از ابوسعید خدری رض اله عنه روایت کرده که پیامبر صل اله علیه وسلم فرمودند: «در کمتر از پنج

وسق، صدقهای (زکات) نیست». این حدیث بر لزوم معیار وسق (بهعنوان سنجهای از حجم و پیمانه) دلالت دارد.

ذخیرهپذیری نیز شرط است، چراکه نعمت جز با امان نهداری آن کامل نمشود، زیرا بهرهبرداری از آن دوام دارد.

https://archive-1446.islamqa.info/fa/answers/99843/%D8%B2%DA%A9%D8%A7%D8%AA-%D8%AD%D8%A8%D9%88%D8%A8%D8%A7%D8%AA-%D9%88-%D9%85%DB%8C%D9%88%D9%87%D9%87%D8%A7-%D9%88-%D9%85%D9%82%D8%AF%D8%A7%D8%B1-%D9%86%D8%B5%D8%A7%D8%A8-%D8%A7%D9%86%D9%87%D8%A7
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بهوت رحمهاله در کشاف القناع (۲/۲۰۵) مگوید: «زکات در هر ثمرهای که پیمانهپذیر و قابل ذخیره باشد واجب است،

مانند خرما، کشمش، بادام، پسته و فندق».

شیخ ابن عثیمین رحمه اله نیز در الشرح الممتع (۶/۷۰) مگوید: «در حبوبات و میوهها زکات واجب است، بهشرط آنه

پیمانهپذیر و ذخیرهپذیر باشند، وگرنه زکات در آنها نیست.».

ثانیاً:

زکات در حبوبات و میوهها واجب نمشود مر زمان که به نصاب برسند، و نصاب آن پنج وسق است. هر وسق برابر

است با شصت صاع، هر صاع برابر با چهار مد، و هر مد برابر با ی دوکفِ دست انسان معمول است. زیرا مسلم (۹۷۹)

از ابوسعید خُدری رض اله عنه نقل کرده است که پیامبر صل اله علیه وسلم فرمودند: «در دانه و خرما، زکات نیست تا

اینه به پنج وسق برسد».

مقدار زکات واجب بسته به روش آبیاری متفاوت است:

‐ اگر محصول بدون هزینه یا مشقت آبیاری شود، مانند اینه با باران یا چشمه سیراب گردد، زکات آن یدهم (٪۱۰)

است.

‐ اما اگر با زحمت و هزینه، مانند ابزار آبیاری تأمین شود، زکات آن نیم یدهم (۵٪) است.

،شْرا الْعثَرِيانَ عك وونُ ايالْعو اءمالس قَتا سيمه عنهما است که پیشتر آمد: فال ه بن عمر رضدلیل آن، همان حدیث عبدال

وما سق بِالنَّضح نصف الْعشْرِ یعن: «در آنچه آسمان و چشمهها آن را سیراب کنند یا خود بهطور طبیع سیراب شود،

زکات آن یدهم است، و آنچه با آبش سیراب شود، زکاتش نیمِ یدهم است».

حافظ ابن حجر دربارۀ واژۀ «عثَریا» گفته است: خطاب گفته: منظور از آن محصول است که از طریق ریشههای خود و

بدون آبیاری رشد مکند.

و دربارۀ «النضح» گفته شده: مقصود، شتران هستند که آب بر پشت آنها حمل مشود (برای آبیاری)، و شتر بهعنوان

مثال ذکر شده، و گاو و دیر حیوانات بارکش نیز همین حم را دارند.

این شبیه به آبیاری با شالیزار یا موتورهای آبکش امروزی است.

شیخ ابن عثیمین رحمه اله در الشرح الممتع (۶/۷۷) مگوید: «حمت این تفاوت در زکات، آن است که در آبیاری

پرهزینه، خرج بیشتری صرف مشود، و در آبیاری بهزینه، خرج کمتر است؛ شارع حیم این هزینه را لحاظ کرده و بر
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آبیاریهای پرهزینه تخفیف قائل شده است».

و شیخ ابن باز رحمهاله (۱۴/۷۴) گفته است: «محصولات که با باران، رودخانهها و چشمههای جاری سیراب مشوند ‐

شود، زکاتش نیماهها و نظایر آن آبیاری مدهم است، و آنچه با دستمانند خرما، کشمش، گندم و جو ‐ زکات آنها ی

یدهم است».

واله اعلم.


